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Výbor pro životní prostředí, zemědělství a evropské 
záležitosti Zastupitelstva Plzeňského kraje 

  

Zápis z 16. zasedání dne 10. 1. 2023  
 
 

 

 

 
                                   

 Prezence 
 

Přítomni  
 
předseda: Ing. et Ing. Jan Bozděch, Ph.D. 
 
členové:  
Luděk Bořek 
Ing. et Bc. Lucie Burianová 
Michal Hána 
Ing. Lucie Frank Kristová 
Jan Kůrka 
doc. Mgr. Ing. Roman Sloup Ph.D. 
Mgr. Eva Volfová 
Ing. Petr Votípka 
 
 

Nepřítomni  

Omluveni RNDr. Lucie Hemrová, Ph.D. 
Ing. Milan Vácha 
 
 
 

Hosté  
Ing. Jan Kroupar – vedoucí Oddělení ochrany přírody, Odbor 
životního prostředí 
Mgr. Martin Plíhal- vedoucí Odboru živ. prostředí, KÚPK 
Ing. Jan Přibáň, MBA- vedoucí Odboru fondů a programů EU, KÚPK 
 

  

 
Na vědomí 

 
Odbor kancelář ředitele KÚPK  (kopie - prezenční listina) 
 

 

Číslo zasedání 

 

16 

Datum konání  10. 1. 2023 – 15.00 hod.  

Místo konání Zasedací místnost č. 326 

Zapisovatel Šárka Batková, M.Ec. 
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Program 
 

1. Zahájení. 

2. Plán činnosti výboru pro rok 2023. 

3. Činnost stálého zastoupení Plzeňského kraje v Bruselu v roce 2022. 

4. Schválený rozpočet Odboru fondů a programů EU. 

5. Kotlíkové dotace. 

6. Dotační programy v roce 2023 v oblasti životního prostředí a zemědělství.  

7. Nominace členů do hodnotící komise dotačního programu Zdravá krajina. 

8. Témata projednávaná v rámci Rady a Zastupitelstva Plzeňského kraje.  

9. Různé. 

10. Diskuze a závěr. 

 

Zápis z jednání 
 

Číslo Text 

1.  
 

 
Zahájení  
 
Předseda Výboru pro životní prostředí, zemědělství a evropské záležitosti 
Zastupitelstva Plzeňského kraje (dále VŽPEU ZPK) pan Ing. et Ing. Jan Bozděch, 
Ph.D. přivítal přítomné členy na 16. jednání Výboru pro životní prostředí, zemědělství 
a evropské záležitosti  ZPK, které bylo svoláno elektronickou pozvánkou ze dne 3. 1. 
2023 a zahájil zasedání v 15:00 hodin.  

Předseda představil novou členku výboru Ing. et Bc. Lucii Burianovou, která nahradila 
odvolaného člena Bc. Filipa Sequense. 
 
Přivítal i přítomné hosty. Přítomnost hostů byla schválena. 
 
Ověřovatelem zápisu a usnesení byla zvolena Mgr. Eva Volfová, která s nominací 
souhlasila a výbor ji schválil. 

 
Dále předseda představil program jednání a zeptal se přítomných členů, zda mají 
připomínky. Žádné připomínky nebyly. Program jednání byl schválen.  

Je přítomno 8 členů, výbor je usnášeníschopný. 
 

2.  

 
Plán činnosti výboru pro rok 2023  
 
Plán činnosti VŽPEU pro rok 2023 byl již předmětem jednání výboru v listopadu 2022. 
Výbor se shodl, že v letošním roce zasedne v tyto termíny: 10.1.2023, 14.3.2023, 
25.4.2023, 23.5.2023, 15.8.2023, 3.10.2023, 28.11.2023.  
 
Celkem jde o 7 zasedání, z toho 2 výjezdní- v dubnu do CHKO, v říjnu do Horažďovic-
 centra EVVO. V případě potřeby budou přidány další termíny. 
 
Plán činnosti obdrželi členové emailem, tištěnou podobu dostali na začátku zasedání. 
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K plánu činnosti VŽPEU pro rok 2023 nebyly žádné připomínky. Výbor jej schválil. 
 
Předseda ještě reaguje na dotaz pana Kůrky z minulého zasedání a to na výjezd 
výboru do Bruselu- cesta výboru do Bruselu není v plánu, předseda si není jist, co 
přesně v minulosti bývalá předsedkyně zamýšlela, ale momentálně to není aktuální, 
soukromou návštěvu samozřejmě nevylučuje. 
 
15:07 dorazil doc. Sloup, přítomno 9 členů. 
 

3.  
 

 
Činnost stálého zastoupení Plzeňského kraje v Bruselu v roce 2022. 

Předseda požádal Ing. Přibáně, MBA, aby tento bod představil členům výboru. 
 
Ing. Přibáň vystoupil s prezentací, která je přílohou tohoto zápisu. 
 
Doc. Sloup se dotazuje na analýzu a na postery. Jak může pár stovek účastníků 
pomoci PK? Ing. Přibáň odpovídá, že akce používáme zejména jako prostředek na 
navazování kontaktů, díky kterým se dostaneme k informacím, ke kterým bychom se 
buďto nedostali nebo dostali pozdě. Bez zastoupení a kontaktů se s Vámi nikdo 
v Bruselu bavit nebude a neřekne Vám informace, kterou jsou v té době ještě 
neveřejné. 
Doc. Sloup se dotazuje, zda ve srovnání s ostatními kraji je PK výrazně úspěšnější při 
využívání fin. prostředků z EU? Ing. Přibáň vysvětluje, že takto se to říct nedá, toto je 
těžko změřitelné. Máme zastoupení dlouhodobé, patříme mezi tahouny.  
Náměstek hejtmana Vanka doplňuje, že úspěšní jsme, ostatní kraje nás i prosí o 
pomoc, některé si u nás pronajímají kanceláře, jiné nám platí za zprostředkování 
zastoupení. O tyto částky se pak snižují náklady. 
Ing. Přibáň zmiňuje, že prostřednictvím předsednictví se momentálně snažíme 
podpořit modernizaci trati Praha- Mnichov. 
 
Další dotazy nebyly. Předseda poděkoval Ing. Přibáňovi za prezentaci. 

 

4.  

 

Schválený rozpočet Odboru fondů a programů EU. 

Předseda požádal Ing. Přibáně, MBA, aby tento bod představil členům výboru. 
 
Ing. Přibáň vystoupil s prezentací, která je přílohou tohoto zápisu. 
 
Doc. Sloup se dotazuje, který z programů má největší úspěšnost, je nejvíce 
poptáván? Ing. Přibáň uvádí, že v loňském roce byl jen jeden pod jeho odborem a to 
Maloobchůdek 2021+, ten byl nadstandardně poptáván. Podpořili jsme 30 
maloobchodů v obcích do 1.000 obyvatel, resp. v obcích do 3.000 obyvatel. 
Náměstek hejtmana Vanka doplňuje, že zmíněný dotační program obchůdek 2021+ je 
financován z MPO a jelikož tyto finance nedostačují, tak z rozpočtu pro reg. rozvoj 
dáváme ještě 3mil., ale žadatelem nejsou obchůdky,  nýbrž obce. Obec, která často 
místní obchod provozuje, má možnost rozhodnout, na co peníze využije.  Peníze 
nepřipadnou Coopu, Jednotě nebo jiným podnikatelským subjektům, kde vedení 
společnosti leckdy peníze nedá na daný obchůdek.  
 
Další dotazy nebyly. Předseda poděkoval Ing. Přibáňovi. 
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5.  

 

Kotlíkové dotace. 

Předseda požádal Mgr. Plíhala o seznámení s tímto bodem. 

Mgr. Plíhal vystoupil s prezentací, která je přílohou tohoto zápisu. 

Kotlíkové dotace běží již od roku 2016. Přes odbor živ. prostředí KÚPK se již rozdělilo 

přes 830mil Kč. Program na výměnu starých neekologických kotlů 1. a 2. emisní třídy. 

Do konce srpna 2022 se podávaly žádosti, dnes se zasílají smlouvy cílovým 

žadatelům, program je již uzavřen. Poslední vlna se týká nízkopříjmových obyvatel.  

S ohledem na krizi ve světě nedošlo k výměně všech kotlů, proto se připravuje další 

vlna dotačního programu. 

Dotazy k tomuto bodu nebyly. Předseda poděkoval Mgr. Plíhalovi za prezentaci. 

6.  

 

Dotační programy v roce 2023 v oblasti životního prostředí a zemědělství.  

Předseda požádal Mgr. Plíhala o seznámení s tímto bodem. 

Mgr. Plíhal představil tabulku, která je přílohou tohoto zápisu. 

Dotační programy: 

 Dotační program na podporu vodohospodářské infrastruktury- největší položka 

rozpočtu, alokace 105 mil Kč.  

 Projekt Zdravá krajina- schválen, bude vyhlášen, složen ze třech dotačních 

titulů, materiály k tomuto programu obdrželi členové předem emailem. 

 Dotační program zemědělská podpora- schválen RPK, bude vyhlášen po 

schválení Evropské komise na podporu zemědělců 

 Podpora včelaření- příspěvky novým včelařům na pomůcky 

 Akumulační nádrže 

Další směry, kam jdou peníze formou dotace (bez dotačních programů): 

 Péče o opuštěná a toulavá zvířata- pro registrované 

 Podpora ZOO- v loňském roce rozděleno pro 2 místní ZOO, Plaská ZOO ale 

přišla o licenci, nemůže být žadatelem, veškeré peníze půjdou do ZOO Plzeň. 

 Environmentální vzdělávání- podpora organizací 

 Český svaz chovatelů- dlouhodobá spolupráce, podporování chovatelských 

výstav a zlepšování chov. zařízení 

 Myslivost dotační program DDT- Na Tachovsku ekologická zátěž, téměř 50% 
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odstřelené zvěře nesplňuje DDT test, není vhodné ke konzumaci. Myslivci zde 

nechtějí střílet černou zvěř, neboť jsou ve ztrátě. Černá zvěř se přemnožuje. 

Dotace pomáhá myslivcům finančně testovat a případně financovat kafilerky. 

 Český rybářský svaz- dotace na první povolenky pro děti 

Doc. Sloup se dotazuje na dotační program DDT, jde o podporu na zpracování vzorků 

a kafilerku, je to tak? Mgr. Plíhal potvrzuje, týká se to veterinárně určeného pásma, 

kde všechna střelená zvířata musí projít testem. 

Pan Bořek se dotazuje k dotačnímu programu 1, 2- výsadba dřevin, jsou propláceny 

dotace, že se to vysadí, ale už to nikdo nehlídá. Chybí následná kontrola po 2, 3 

letech, 80% by měl být ok, jinak vrátí dotaci. Mgr. Plíhal uvádí, že je zde 5 letá 

udržitelnost. Samozřejmě je nutné to zkontrolovat. Předseda uvádí osobní zkušenost- 

paní Němečková jezdí a kontroluje, za poslední roky jsme měli 2 kontroly. Kontrola 

probíhá nahodile. 

Mgr. Volfová se dotazuje, zda je funkční DT1 drobit na takto malé projekty? Pak o ně 

není zájem, popř. ořez stromů není takový přínos pro biodiverzitu. Mgr. Plíhal 

vysvětluje, že na trhu je plno programů, nechceme je dublovat, proto volíme vlastní 

cestu, co se týče výsadeb, vidíme, že projekty se z toho zafinancují- polní cesty, aleje 

se do této částky vejdou, proto jsou stropy nízké u DT1, myslíme si, že jsme toto 

nastavily poměrně slušně. Ing. Burianová uvádí zkušenost ze samosprávy- jsou lepší 

nižší částky, my využíváme dost řezy stromů a myslím si, že stromy přispívají 

k biodiverzitě a mizí v krajině. Za tento titul se přimlouvám. 

Mgr. Volfová se zajímá, zda ve srovnání s ostatními kraji je nejvíce propadová 

ekovýchova, podpora spolku, atd. Mgr. Plíhal uvádí, že zde probíhají debaty, jak tuto 

situaci uchopit, zda koncept nezměníme, zda nebudeme více podporovat spolky a 

dávat peníze koncovým subjektům- školám, aby jezdily do center.  

Mgr. Volfová se ptá, zda koncepce EVVO přinesla nějaké podněty k tomuto 

nastavení? Mgr. Kroupar uvádí, že dnes proběhla první schůzka a konzultovali jsme 

podrobnější analýzu, to dostal dnes koordinátor za úkol udělat. Musíme zjistit, kde je 

díra a co je třeba podpořit. Dotace do EVVO jsou roztříštěné a nejsou koncepční, na 

tomto pracujeme. Mgr. Plíhal doufá, že za půl roku budou vidět výsledky. 

Předseda Bozděch chválí, že kraj má jednoduché dotační programy, na které dokáží 

dosáhnout i malé obce, které nemají úřednický aparát a nemusí platit externí firmy. 

Jednoduché programy na podporu i malých obcí v regionu. 

Další dotazy nebyly. 

7.  

 

Nominace členů do hodnotící komise dotačního programu Zdravá krajina. 

 Dotační program Zdravá krajina: 

RPK včera schválila tento dotační program, stanovena 5 členná hodnotící 

komise, výbor vybere 3 členy.  
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Výbor vybral a schválil tyto členy: Bořek, Frank Kristová, Volfová. 

 Vodohospodářská komise- zde je třeba zvolit jednoho člena. 

Termín prvního jednání bude konec února.  

Výbor vybral a schválil doc. Sloupa. 

8.  

 

Témata projednávaná v rámci Rady a Zastupitelstva Plzeňského kraje.  

Mgr. Plíhal okomentoval dokument Návrhy na Radu PK 20.1., který je přílohou tohoto 

zápisu. 

Doc. Sloup se dotazuje na bod č. 9.: Je výstavba nutná, nemají bobři lepší přehrážky? 

Mgr. Kroupar odpovídá, že bobr hráz po chvíli opustí a dál ji již neopravuje, tím se 

zničí a my přijdeme o vodu. Nebo naopak ji vystaví příliš velikou a pak je schopen 

odklonit celý Luční potok, což už se v minulosti stalo. Děláme to, abychom zajistili 

vodu v mokřadu a měli jsme jistotu, že obce nepřipravíme o vodu. Je to snaha o 

zabezpečení. 

9.  

 

Různé. 

Předseda Bozděch zmiňuje Vrhaveč- Běšiny, ZPK schválilo výjimku na dobu 5 let. Jen 

pro Vaší informaci, že naše návrhy jsou zohledňovány. 

Mgr. Plíhal informuje členy o konferenci Zdravá krajina, která proběhne dne 2.3.2023. 

Členové včas obdrží pozvánku emailem.  

Na základě dotazu pana Bořka proběhla rozsáhlá diskuze na téma výsadby stromů 

podél silnic. Stromy podél silnic jsou příčinou vážných dopravních nehod, z toho 

důvodu od silnic mizí. Řešením by bylo skoupení pozemků podél silnic a výsadky 

v bezpečné vzdálenosti od konce vozovky, popř výsadba na okraji pole při vytvoření 

ochranného pásma stromu. 

Další debata proběhla na základě dotazu Ing. Frank Kristové na větrné elektrárny. 

Mgr. Volfová to dneska vnímá jako řešení energetické situace. Hledáme oblasti, kde 

jsou nejmenší konflikty. Snažíme se zabránit obrovským větrným parkům. Ideální by 

byl projekt komunitní energetiky. Pan Bořek vidí problém v ekologické likvidaci a také 

závislosti na čínských dodavatelích. 

Proběhla debata na téma elektráren OZE. 

10.  
 

 
Diskuze a Závěr 
 
Příští zasedání je řádné v budově KÚPK dne 14. 3. 2023. 
 
Předseda poděkoval všem za účast a ukončil jednání v 17:30.  
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Zápis byl vyhotoven dne 10. 1. 2023 – počet stran: 7, počet příloh: 6    
 
 
 
 Šárka Batková, M.Ec.                    Mgr. Eva Volfová                  Ing. et Ing. Jan Bozděch, Ph.D. 
 
 
.......................................            ......................................            .............................................. 
 zapisovatel  ověřovatel zápisu  předseda výboru 


